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اگر خدا تهديد به ع��ذاب در برابر 

عصیان نكرده ب��ود، باز واجب بود 

كه به پاس نعمت هايش نافرمانى 

او نشود.

چه كساني آرامش مهناز افشار را به هم زدند؟!
   جواد  محرمي

 اگر رفتاره��اي مهناز افش��ار در مخالف خوان��ي با برخي 
قوانین كشور را در قالب رهیافت هاي روانشناسانه بررسي 
كنیم،  احتمالاً به تحلیل هاي دقیق تر و جالب تري دس��ت 

پیدا مي كنیم. 
مهناز افشار تا پیش از ازدواجش با ياسین رامین كه سرآغاز 
حملات رسانه اي يك طیف سیاس��ي به او شد، در فضاي 
مجازي و حقیقي به عنوان هنرمندي كم حاشیه، محجوب 

و آرام شناخته مي شد. 
او اساساً تمايلي به اظهار نظرهاي نامتعارف سیاسي نشان 
نمي داد اما حواشي و اتفاقاتي كه پس از ازدواج براي او رقم 
خورد، مهناز افش��ار را از لاك خود بیرون كشید تا خودش 
را در يك جنگ نرم تمام عیار تعريف كند؛ جنگي كه عرصه 
و عمق می��دان آن  را ديگ��ران برايش تعري��ف كردند و او 
ناخواس��ته خودش را به داخل آن پرتاب ك��رده بود  براي 
همین او آغازگر نبرد با جبهه اي شد كه اساساً هیچ نقشي 

در فضاسازي رسانه اي علیه او و همسرش نداشتند. 
آنهايي كه در فضاي مجازي و حقیقي او را زير سیل طعنه 
و كنايه مي گرفتند،  در واقع از اين ناراحت بودند كه او تن 
به ازدواج ب��ا آقازاده يكي از مس��ئولان دولت احمدي نژاد 

داده بود. 
او حالا ديگر بیش از آنكه همس��ر ياس��ین رامین باشد، 
 عروس معاون وقت مطبوعاتي دولت دهم بود. اين براي 
يك جماعت تن��درو كافي بود تا چشمش��ان را ببندند و 
بخشي از توپخانه پرحجم و بي رحمشان را سمت مهناز 
افش��ار بگیرند و براي اعلام برائت هاي س��لبريتي سابقاً 
بي حاشیه سینماي ايران از پدر ش��وهر، گوش شنوايي 

نداشته باشند. 
مهناز افش��ار براي اينكه ثابت كند ب��ه لحاظ فكري ربطي 
به جن��اح اصولگ��را ندارد، تقريباً دس��ت به ه��ر كاري زد. 

فعالیت هايش را در فضاي مجازي گسترش داد. 
ابتدا به عن��وان يك فعال اجتماعي بیش��تر به امور مربوط 
به زنان و كودكان پرداخت،  اما به تدريج س��مت و س��وي 
اظهارنظرها و مواضعش را به س��مت ام��وري چرخش داد 
كه باب میل همان جماعتي باشد كه او را زير موج بدوبیراه 
گرفته بودند،  ولي هر قدر كه او بیش��تر خ��ودش را لیبرال 
مسلك و طرفدار مثلًا آزادي هاي اجتماعي و سید محمد 
خاتمي و لغو حصر س��ران فتنه نش��ان م��ي داد، طعنه و 
كنايه هاي طیف تمامی��ت خواه درباره شیرخش��ك هاي 

وارداتي همسرش تمامي نداشت. 
ظاهراً از او انتظار مي رفت بیش��تر خودش را هزينه كند و 

شايد تا پاي جان براي آنها مايه بگذارد. او بايد فعالیت هايش 
را افزايش مي داد. تعداد فالورهاي اينس��تاگرامش نشان 
مي داد خیلي بیش از آنچه ت��لاش مي كند، مي تواند از 

خود استعداد نشان بدهد. 
ماجراي شیرخش��ك هاي تاريخ مصرف گذشته براي قوه 
قضائیه تنها يك پرونده بود، مانن��د پرونده هاي ديگر، اما 
براي طیف تندرو از مخالفان دولت دهم اين معناي ديگري 
داشت. آنها مي خواستند مهناز افشار يك درس عبرت ديگر 
باشد براي همه آنهايي كه به هر نحوي در انتخاب هايشان 

خط قرمزهاي سیاسي آنها را جدي نمي گرفتند. 
در چنین شرايطي مهناز افش��ار يا بايد قید ادامه زندگي 
با همس��رش را مي زد و از اين طريق دل كاربران )بخوانید 
لاش��خورها( فضاي مجازي را به دست مي آورد تا احتمالاً 
براي همیش��ه دس��ت از س��ر او بردارند يا دور س��ینما و 
بازيگر خط مي كش��ید، اما او بهترين راه را ذوب شدن در 
خواسته هاي طیف سیاسي لیبرال تشخیص داده بود تا به 
واسطه يك ازدواج و پیامدهاي ناخواسته آن به شوالیه تمام 
عیار فرهنگي و سیاسي يك تفكر تبديل شود؛ شوالیه گري 
كه از اشتهايي سیري ناپذير براي قرار گرفتن در يك قالب 
فك��ري حكايت داش��ت؛ س��یري از مخالف خواني ای كه 

دامنه اي برايش ترسیم نشده است. 
همین باعث ش��ده تا او خودش را در حد دف��اع از ماجراي 
رس��انه اي دختران خیابان انقلاب تنزل ده��د و مانند يك 
ماشین كه برنامه اش را تعريف كرده اند به طور خودكار عمل 
كند؛  برنامه اي كه در آن دروغگويي امري مذموم نیس��ت 
 چراكه مي توان يك روز مدعي شد مانع حضور او در پوستر 
يك سريال شده اند و روز ديگر توئیت زد كه مشكل به لطف 
مثلاً حمايت مردم حل شده است. مهناز افشار هرقدر بازيگر 
خوبي باشد قطعاً در مدرس��ه نمره تاريخش خوب نبوده و 
نمي داند كه لیبرال ها هرگز به اصلي ترين مهره هايشان هم تا 

پايان كار وفادار نمانده اند.

    معصومه طاهري
ش�ما چقدر با افتخارات مل�ي و بين المللي 
ايران آشنا هس�تيد؟ اين س�ؤالي است كه 
معل�م يك مدرس�ه تيزهوش�ان در رابطه با 
دانش آموزان�ش ب�ه آن رس�يد، جواب هاي 
دانش آموزان به ش�كلي بود كه معلم جوان 
اي�ده روب�ات و كمپين»افتخارم اي�ران«را 
در فضاي مج�ازي به راه انداخ�ت؛ كمپيني 
ك�ه ت�اش مي كن�د دس�تاوردهاي علمي، 
فرهنگي و اقتص�ادي ايران را ب�ه مخاطبان 
كه قش�ر اعظم آنها دانش آموزان هس�تند 
ارائه دهد و با استقبال خوبي از سوي كاربران 
فضاي مجازي هم روبه رو ش�ده است. احمد 
فروزبخ�ش كارش�ناس ارش�د مديري�ت 
فن�اوري اطاعات، معل�م دبيرس�تان هاي 
اس�تعدادهاي درخش�ان و مدرس دانشگاه 
همچنين فع�ال در عرصه فض�اي مجازي و 
مديريت ش�بكه هاي اجتماعي اس�ت كه با 
وي  در اي�ن مورد ب�ه گفت وگو نشس�تيم.

چط�ور ب�ه فك�ر راه ان�دازي پويش 
»افتخارم ايران« افتاديد؟

طي چندين سالي كه در دانشگاه و دبیرستان ها 
تدريس داش��تم با اين مس��ئله مواجه شدم كه 
دانش��جويان و دانش آم��وزان و ب��ه ط��ور كلي 
نس��ل جوان حتي م��ردم عادي، اط��لاع دقیقي 
از پیش��رفت هاي كش��ور در زمینه هاي مختلف 
ندارند. درحالي كه بعضي از اين افتخارات وجهه 
بین المللي داش��تند و در دنیا ممت��از بودند، اما 
متأسفانه مردم اطلاعي از آن نداشتند. مقام معظم 
رهبري در همین س��خنراني چند روز پیش هم 
تأكید داش��تند كه ما در مسئله تبلیغات ضعیف 
و كم ابتكاريم و توصیه كردند اين پیش��رفت ها با 
كاره��اي مبتكرانه و خلاقانه ب��راي مردم مطرح 
ش��ود. در واقع، آنچه كه براي رس��انه ها بیشتر از 
بقیه مطالب جذاب بوده و هس��ت و م��ردم آن را 
شنیده اند، مشكلات، نارسايي ها و اتفاقات فاجعه 
بار بوده است. مثلًا اتفاقات تلخي مانند پلاسكو يا 
سانچي با وجود مهم بودن، حساس تر و تأثیرگذارتر 
از آنچه كه واقعاً هستند نشان داده مي شوند و يك 
پیش��رفت ويژه كه در زندگي ما مي تواند تحول 
ايجاد كند توسط رسانه ها ديده نمي شود يا به اندازه 
كافي به آن پرداخته نمي شود. به قول رسانه هاي 
غربي، خبرهاي بد، براي رسانه ها، خبرهاي خوبي 
هستند. طبق مشاهدات و تجربیاتم، هنگامي كه 
براي دانش آموزان و دانشجويان به صورت مستند 
حتي از منابع معتبر خارجي پیشرفت هاي ويژه 
كش��ورمان را نقل مي كردم، با تعجب و همراهي 

بسیار خوب آنها مواجه مي شدم. از اين رو تصمیم 
گرفتم تا از بستر شبكه هاي اجتماعي كه امروزه 
براي مردم بسیار مقبول و س��هل است استفاده 
كنم و پويش��ي در س��طح ملي با افتخارات ايران 

تعريف كنم. 
پس اين ايده خود دانش آموزان بود ؟

اين كار، پاسخي به نیاز و درخواست دانش آموزان 
بود. آنها مي خواستند كه بیشتر بدانند و اين كار 

جوابي به اين نیاز بود. 
لطفاً اين پوي�ش را بيش�تر توضيح 

دهيد.
پويش مبتني بر يك روبات تلگرامي است. كافي 
 eftekharam_iran_bot@ است به روبات
مراجع��ه و در پوي��ش ثبت نام كنید، س��پس 
مي توانید يك��ي از 32 افتخار ويژه و بین المللي 
ايران را انتخاب كنید. روبات بر اساس انتخاب 
شما و با تصويري كه شما از خودتان به او داده ايد 
) دلخ��واه( يك پوس��تر وي��ژه از موفقیت هاي 
میهن مان طراحي مي كن��د. در فرآيند كمتر از 
يك دقیقه از اينجا به بعد مي توانید اين پوستر 
را براي دوس��تان تان بفرس��تید يا در گروه ها و 
كانال هاي ديگر به اشتراك بگذاريد يا حتي اين 
تصوير را در صفحه اينستاگرام خود قرار دهید. 
با اين كار امتیاز بیش��تري به شما تعلق خواهد 
گرفت كه در چهار مرحله قرعه كش��ي بس��یار 

مؤثر خواهد بود. 
دانش آموزان شما چقدر با اين پويش 

همراهي كردند؟ 
همراهي بسیار خوبي داشتند. در كل استقبال 
بچه ه��ا از كاره��اي نوآوران��ه به خص��وص در 
بستر فضاي مجازي مثبت اس��ت، البته درباره 
تأثیرگذاري نمي توان به صورت مستقیم تأثیر 
را اندازه گرفت. امور فرهنگي را خیلي س��خت 

مي توان كَمي كرد اما در كل راضي بودم. 
تيم سازنده و پيگيري كننده پويش 

چند نفر بودند؟
طراحي پويش با كمك گروه فرهنگي »پارس��ا 

سايبر« انجام شد. اين گروه بر اساس تحقیقات 
چند س��اله پیرامون پويش ه��ا و چالش ها در 
ش��بكه هاي اجتماعي و با تش��كیل ي��ك اتاق 
فكر اي��ن پوي��ش را طراحي كردن��د. جداي از 
تیم فك��ري، يك تیم محتواي��ي وظیفه تأمین 
محتوا را برعهده داشتند. يك تیم حرفه اي هم 
طراحي گرافیكي و تیم ديگر هم طراحي روبات 
را انجام دادند. چندين نف��ر نیز در قالب دو تیم 
كار پشتیباني سايت و شبكه هاي اجتماعي طرح 
را برعهده داشتند. سازمان فضاي مجازي سراج 
نیز پشتیباني طرح را برعهده داشت كه وظیفه 
خودم مي دان��م تقدير وي��ژه اي از آقاي امیني 

داشته باشم. 
 چ�را از جواي�ز ايراني ب�راي پويش 

استفاده نكرديد؟
در اين مورد بايد س��ه نكته را ع��رض كنم. اين 
پويش در واقع براي نس��ل جوان طراحي شده 
بود و نس��ل هدف در آن، دانش آموزان بودند. از 
اين رو بايد جوايز در يك حیطه قیمتي محدود، 
براي اين گروه سني بسیار جذاب باشند. انتخاب 
نوع جوايز براساس مش��ورت و تجربه كار با اين 
گروه س��ني بود. نكته دوم اين كه اين جوايز اگر 
ايراني بودند بس��یار بهتر بود و مي توانس��ت در 
فرهنگ سازي نیز مؤثرتر عمل باشد، اما متأسفانه 
اين نوع كالاها به صورت ايراني موجود نبودند. از 
طرفي قرار نبود كه اين پويش همه مشكلات را 
با هم حل كند. هدف اصلي جذب و آشنا كردن 
جوانان با موفقیت هاي ايران بود. البته از خیلي 
از متخصصان درخواست كرديم كه پیشنهادات 
ايراني ارائه دهند كه متأسفانه با اين اوصافي كه 
ذكر كرديم، هیچ پیش��نهاد مناس��بي از طرف 
هیچ كس ارائه نش��د. امیدوارم در مرتبه بعدي، 
هم كالاي ايراني متناسب با اهداف پويش داشته 
باش��یم و هم اين ضعف پويش كه ش��ركت در 
پیام رسان خارجي بود را درست كنیم. در اين باره 
با پیام رسان هاي داخلي براي برنامه هاي بعدي 

هماهنگي هايي داشتیم. 
به نظرتان براي فرهنگ سازي ميان 
دانش آم�وزان خصوصاً تيزهوش�ان 

چه بايد كرد؟
دانش آموزان واقع��اً نیاز به اطلاع��ات معتبرو 
جذاب در قالب هاي نو و مبتكرانه دارند. تجربه 
تیم كاري ما مؤيد اين مطلب بود كه اگر كار از 
نظر محتوايي خوب باش��د و از نظر ساختار نیز 
جذاب طراحي شود، مي توان روي تأثیرگذاري 

آن روي قشر جوان حساب باز كرد. 
در پاي�ان اگ�ر نكت�ه اي لازم اس�ت 

بفرماييد.
از مس��ئولان در حوزه ه��اي مختل��ف، از امور 
فرهنگي تا اموري كه شايد ظاهراً اصلًا ارتباطي 
به فرهنگ ن��دارد، تقاض��ا دارم روي مس��ئله 
پويش ها و چالش ها در ش��بكه هاي اجتماعي 
با كمك متخصصان بیش��تر س��رمايه گذاري 
كنند. آينده پژوهي نش��ان مي ده��د كه موج 
جديد روي اين قال��ب از تح��ركات در فضاي 
مجازي شكل خواهد گرفت. مثلًا سازمان هايي 
مي توانن��د كارهاي تبلیغاتي، اطلاع رس��اني يا 
حتي فرهنگ سازي خود را به جاي روش هاي 
قديمي تر روي بسترهاي جديد مانند بسترهايي 
نظیر پويش ها و چالش ها سوار كنند براي اين 
كار هم مي توانند روي جوانان متخصص و فعال 

حساب ويژه اي باز كنند. 

    محمد صادقي
ماه ها بعد از فعاليت آزمايشي شبكه ايران كالا، اين شبكه 
تلويزيوني از امروز فعاليت خود را رسماً آغاز خواهد كرد؛ 
شبكه اي كه نامش كمتر از ديگر شبكه ها به گوش بيننده هاي 
تلويزيون خورده، اما قرار است اهداف بزرگي را دنبال كند. 
ش��بكه تلويزيوني ايران كالا، بعد از گذشت بیش از يك سال از 
آغاز فعالیت آزمايشي اش، از امروز رس��ماً فعالیت خود را آغاز 
مي كند؛ شبكه اي كه براي مخاطبان تلويزيون چندان شناخته 
شده نیست! عبدالعلي علي عسكري، رئیس صداوسیما درباره 
»ايران كالا« مي گويد: از وظايف اين شبكه معرفي توانمندي هاي 
اقتصادي كشور و حمايت از ش��ركت ها و كارگاه هاي اقتصادي 
كوچك و متوسط اس��ت تا از اين طريق به توسعه پايدار كشور 
و كاهش بیكاري و رفع مشكلات كمك ش��ود. از ديگر اهداف 
»ايران كالا«، تبلیغ خدمات ايراني و البته توسعه گردشگري است. 
كمك به بنگاه هاي اقتصادي كوچك و متوسط، كمك به ايجاد 
مهارت هاي فني براي جوانان و كمك به روند سرمايه گذاري از 

جمله اهدافي است كه قرار است ايران كالا آنها را محقق كند. 
زماني كه در موج راه اندازي شبكه هاي تلويزيوني، شبكه اي با نام 
»بازار« راه اندازي شد و ش��روع به معرفي كالاهاي ايراني و البته 
اعلام نرخ محصولات از سیب زمیني و خیار گرفته تا سكه طلا و 
ارز كرد، بیننده هاي تلويزيون با پديده جديدي رو به رو ش��دند؛ 
ش��بكه اي كه به دلیل خاس��تگاه متفاوتش با ديگر شبكه هاي 
تلويزيوني نگاه جدي تري به اقتصاد داشت، حتي در آن سال ها 
اعلام ارزان  قیمت بودن راه اندازي ش��بكه هاي ديجیتالي باعث 

شد تا در كنار شبكه بازار، خبر از راه اندازي شبكه »كشاورزي« 
هم به میان بیايد و هدف آن كمك به توس��عه كشاورزي باشد، 
اما اين موج به سرعت خوابید و تلويزيون مجبور شد براي ايجاد 
شبكه هاي اچ دي، ش��بكه هاي كم بیننده را ادغام يا حذف كند. 
يكي از گزينه هاي حذف نیز »بازار« بود. بازار حذف شد، اما اين 
ديدگاه راه به وجود آورد كه مي شود از فرصت رسانه ملي براي 
معرفي كالاي ايراني و توجه به اقتصاد مقاومتي اس��تفاده كرد. 
ش��بكه ايران كالا كه زير نظر معاونت منابع انساني صداوسیما 
راه اندازي شده، قرار است به توس��عه فضاي كسب و كار كمك 
كند، اما نكته قابل توجه اين است كه حتي در آمار هاي ارائه شده 
از سوي سازمان صداوسیما، جايگاهي براي اين شبكه تلويزيوني 
در میان شبكه هاي پربیننده ديده نمي شود، حتي ظرفیت هاي 
تبلیغاتي تلويزيون كه باعث شد شبكه »نسیم« به خوبي معرفي 
و خیلي زود به يكي از محبوب ترين شبكه هاي تلويزيون تبديل 

شود، درباره ايران كالا هنوز جواب نداده است.

آغاز رسمي فعاليت يك شبكه تلويزيوني

»ايران كالا« شبكه اي با آرزوهاي بزرگ  حضور 9200 دانش آموز 
در جشنواره دانش آموزي دفاع مقدس

 س�يزدهمين دوره جش�نواره خودج�وش دانش آم�وزي فيل�م دف�اع 
مق�دس ب�ه هم�ت جمع�ي از هنرمن�دان س�ينما، نويس�ندگان و جانب�ازان 
دوران دف�اع مق�دس ب�ا ه�دف تغيي�ر روحي�ه آس�يب ديدگان زلزل�ه 
ش�د.  برگ�زار  راور  و  كوهبن�ان  شهرس�تان هاي  در  كرم�ان،  اس�تان 
در ايام برگ��زاري جش��نواره خودج��وش دانش آم��وزي فیلم دفاع مق��دس تمامي 
دانش آموزان شهرستان ها و روستاهاي اطراف كرمان به طور رايگان به محل برگزاري 
جشن منتقل شدند و از برنامه هاي ش��اد و آموزنده  آن استفاده كردند. در حاشیه اين 
برنامه به تمامي دانش آموزان اين مناطق بسته هاي نوشت افزار اهدا شد و كتاب » آن 
بیست و سه نفر « خاطرات احمد يوسف زاده از آزادگان نوجوان كرماني و فیلم مستند 
مربوط به آن، بین تمامي معلمان به رايگان توزيع شد.  هنرمنداني همچون امیرمحمد 
متقیان، مالك حدپور سراج، محمدرضا هدايتي، سیدعلي صالحي ) بازيگران سینما 
و تلويزيون ( بهزاد كريمي )شعبده باز(و آقايان سیدرضا میر كريمي، حسین ترابي و 
همايون امامي) كارگردانان سینما(، ملا صالح قاري ) آزاده قهرمان( و احمد يوسف زاده 
)نويسنده( با همراهي در برگزاري اين جشنواره ضمن اجراي برنامه هاي بسیار شاد، 
جهت بالا بردن روحیه سختي پذيري در مقابله با مشكلات گذراي زلزله، دانش آموزان 
را با معارف مقاومت ملت ايران در زمان دفاع مقدس آشنا كردند. طي چهار روز برپايي 
س��یزدهمین دوره اين برنامه  بیش از9هزار و 2۰۰ دانش آم��وز اين مناطق به همراه 
تعدادي از والدين و معلمان خود از اين برنامه هاي مفرح استفاده كردند. اين برنامه ها 
به صورت كاملًا خودجوش، توسط شهید سعید سیاح طاهري از شهداي مدافع حريم 
و حرم پايه گذاري شده و تمامي دوره هاي آن صرفاً در مناطق محروم و آسیب ديده با 

سیاست سه گانه ) كمترين قیمت، بیشترين تعداد و بهترين تأثیر ( اجرا مي شود.

 سريال 90 قسمتي سعدي و حافظ 
و خواجوی كرمانی كليد خورد

س�ريال مفاخر ايراني در سطح جهاني س�اخته خواهد شد 
و هنرمن�دان ش�يرازي از نقش آفرينان اين آثار هس�تند. 
علي دارابي در مراسم آغاز ساخت سريال مفاخر ايران در شیراز 
گفت: آثار حافظ و سعدي زمینه ساز گفت وگو با جهان و نشان از 
صلح و دوستي ايرانیان دارد. دارابي افزود: آثار تمدني كشور ما در 
تبادل، تعامل و ارتباطات جهاني كه گفت و گو نقش ايفا مي كند، 
پشتوانه اي قوي و غني است. وي ادامه داد: مفتخريم كه ديوان 
حافظ، بوستان و گلستان سعدي جزو 1۰۰ اثر برتر جهان است. 
دارابي بیان كرد: ما در خانه، كن��ار قرآن كريم و مفاتیح الجنان، 
بوس��تان و گلس��تان و ديوان حافظ را داريم و به اين افتخارات 
مي بالی��م و اين داش��ته هاي ماس��ت. معاون امور اس��تان هاي 
صداوسیماي جمهوري اسلامي ايران خاطرنشان كرد: بسیاري 
از صاحبنظران جهاني از جمله گوته با افتخار گفته اند كه متأثر 
از سعدي و حافظ هستند و ما اگر به دنبال بازسازي گذشته مان 
هستیم بايد به س��رغ آثار بزرگان برويم. دارابي در ادامه گفت: 
رئیس جمهور فرانسه به احترام سعدي، نام او را بر فرزندان خود 
مي گذارد و به تاريخ و ادبیات ايران زمین احترام  مي گذارد. وي 
افزود: اگر به دنبال حفظ آثار فارسي و حفظ تمدن ايران و اسلام 

هستیم، بايد به آثار حافظ، سعدي و خواجو اهتمام بورزيم. 
دارابي تأكید كرد: اگر به دنبال ارائه تصويري ش��فاف و روش��ن از 
گفت و گو، مدارا و صلح جويي ايرانیان به جهانیان هستیم، بايد به 
آثار سعدي و حافظ رجوع كنیم. دارابي گفت: اگرچه امروز در شیراز 
شاهد افتتاح كار سه خورشید هستیم و قهرمان كردستان سلطان  
سنجر، قهرمان بختیاري ها بي بي مريم و فرزندش شیرعلي مردان، 
حماسه عشاير عرب غیور ايران در برابر تجاوز انگلیس در خوزستان، 
در مراكز استان هاي مختلف در حال تولید و ساخت است، اما تفاوت 
اين مجموعه از آن جهات است كه ما براي نخستین بار در عرصه 
فرهنگ و هنر وارد شده ايم. دارابي عنوان كرد: اين وظیفه ماست، 
آنچه را كه استان فارس و شیراز به عنوان پايتخت فرهنگ و هنر 
ايران دارد، ادا كنیم. وي گفت: اس��تادان و هنرمندان فارس نقش 
اول را در خلق، تولید و ساخت اثر خواهند داشت. تمام تلاش ما و 
همكاران در صداوس��یما و مركز فارس بر اين است كه از بهترين، 
نام آورترين و مجرب ترين عوامل و عناصر در حوزه كارگرداني، تولید 

و بازي براي اين كار استفاده و در تراز جهاني تولید شود. 
وي بیان ك��رد: امیدوارم ب��ا عوامل در نظر گرفته ش��ده، كاري 
فاخر و ارزش��مند كه تصويري از توانمندي، قابلیت، ارزش هاي 
ايراني و فرهنگ و تمدن اي��ران را در قالب تصوير، نمايش، فیلم 
سینمايي و مجموعه سريال اين سه بزرگ به جهانیان ارائه دهیم 
تا همه جهان به احترام ايران بايستند و كلاه از سر بردارند. اين 
سريال 9۰ قسمتي با هدف معرفي س��ابقه تمدني و چهره هاي 
شاخص سعدي، حافظ و خواجوي كرماني در مدت پنج تا هفت 
سال ساخته مي شود. تفاهمنامه س��اخت اين سريال به امضاي 
سهرابي، مديركل صداوسیماي مركز فارس و نماينده سیدمحمد 
صدر هاشمي نژاد، سرمايه گذار اين سريال رسید. در اين مراسم از 

تمبر سريال مفاخر ايران رونمايي شد.

 سريال هاي اروپايي
به درد صداوسيما نمي خورد

يك دوبلور پيشكس�وت درب�اره دوبل�ه بيش از ح�د آثار 
چيني و ك�ره اي در صداوس�يما بي�ان كرد: متأس�فانه اين 
مش�كات هس�ت و كاري هم نمي توان كرد. س�ريال هاي 
اروپايي ب�ه درد صداوس�يما نمي خ�ورد، خود م�ن در اين 
س�ريال هاي چين�ي كمتر ح�رف مي زنم و چ�ون عاقه اي 
ن�دارم كارم بيش�تر گويندگ�ي مس�تند ش�ده اس�ت. 
ناصر ممدوح درباره اينكه چرا كمتر تجلیل��ي از دوبلورها صورت 
مي گیرد در حالي كه آنها بیشتر در پش��ت صحنه فعالیت دارند و 
شناخته شده نیستند، بیان كرد: بله متأس��فانه همینطور است و 
به قول ش��ما اين درحالي اس��ت كه كمتر ديده مي شويم و بیشتر 
صداي مان به گوش مي رس��د. وي در پاس��خ به اينكه چرا بیشتر 
تجلیل ها از دوبلورها از طرف نهادهاي خصوصي صورت مي گیرد، 
عنوان كرد: هر صنفي مي تواند اين كار را انجام دهد، به طور مثال 
خانه س��ینما 32 صنف دارد و يك صنف هم گوين��دگان فیلم ها 
هستند. با اين حال كساني كه در انجمن هستند كمي اهمال كاري 
مي كنند، البته خود من هم در اين انجمن هستم، ولي بايد اين نكته 
را بیان كرد. به طور مثال مراسم تجلیل از مهدي علیمحمدي كه 
چند روز پیش برگزار شد، بايد زودتر از اينها انجام مي شد. اين دوبلور 
پیشكسوت اضافه كرد: بسیاري ديگر هنوز هستند كه بايد به آنها 
توجه كرد، ما صداهايي داريم كه ديگر صدايي مثل آنها تكرار نشده و 
هنوز تجلیلي هم از آنها صورت نگرفته است. ممدوح در پايان درباره 
مشكلات دوبلورها و همچنین دوبله بیش از حد آثار چیني و كره اي 
در صداوسیما بیان كرد: متأسفانه اين مشكلات هست و كاري هم 
نمي توان كرد. سريال هاي اروپايي به درد صداوسیما نمي خورد، خود 
من در اين سريال هاي چیني كمتر حرف مي زنم و چون علاقه اي 

ندارم كارم بیشتر گويندگي مستند شده است.

    سیما

مبدع پويش »افتخارم ايران« در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي:

 دانش آموزانم با افتخارات ملي آشنا نبودند

طي چندين س��الي كه در دانشگاه و 
دبيرس��تان ها تدريس داشتم با اين 
مسئله مواجه شدم كه دانشجويان 
و دانش آموزان و به طور كلي نس��ل 
جوان حت��ي م��ردم ع��ادي، اطلاع 
دقيق��ي از پيش��رفت هاي كش��ور 
در زمينه ه��اي مختل��ف ندارن��د

    خبر

نظام نامه جديد اكران اباغ شد

آيين نامه نويسي براي مقابله با مافياي سينما

   محمدصادق عابديني
س�ازمان س�ينمايي با اباغ آيين نام�ه اكران در س�ال 97، 
اعام كرده اس�ت اين آيين نام�ه نظارت بر عملك�رد دفاتر 
پخ�ش فيل�م را در پ�ي دارد؛ مس�ئله اي ك�ه در ص�ورت 
اج�را ب�ه م�ذاق مافي�اي س�ينما خوش�ايند نخواهد بود. 
شیوه نامه اكران يا همان آيین نامه اكران، مقرراتي است كه به صورت 
سالانه براي اكران سینماها وضع مي شود و يكي از مهم ترين بندهاي 
آن تعیین میزان سهمیه براي پخش كننده و البته تعداد سینماهاي 
سرگروه است. اينكه چه فیلمي در چه زماني اكران شود و در كدام 
گروه سینمايي حضور داشته باشد، مسئله اي است كه از نظر اقتصاد 
سینما بسیار جدي است و حتي مي تواند سرنوشت يك فیلم را به 
طور كلي عوض كند. بار ها پیش آمده است كه يك فیلم كه از نظر 
كیفیت ساخت متوس��ط يا حتي ضعیف بوده به دلیل برخورداري 
از شرايط اكران خوب، با سود قابل توجهي مواجه شود و در مقابل 
فیلم هاي سینمايي هستند كه شرايط بدي كه اكران به آنها تحمیل 

كرده است، باعث شده كه با وجود پتانسیل خوب، با شكست تجاري 
روبه رو شوند. همین مسئله در ماه هاي گذشته اعتراض بسیاري از 
شركت هاي پخش كننده فیلم را در پي داشت. مديران اين شركت ها 
كه معمولاً از تهیه كنندگان سینما هستند در مصاحبه هاي تندي، 
يكي از همكاران خود را به ايجاد رانت در اكران فیلم متهم مي كنند؛ 
اتهامي كه گويا چندان هم بي ربط نیست و در يك رقابت نابرابر، 
يكي از شركت هاي پخش كننده، توانسته است با ديگر دفاتر پخش 
را از گردونه خارج كند. يكي از نكاتي كه نظام نامه اكران به آن توجه 
شده، ايجاد عدالت در اكران هاست. سازمان سینمايي اعلام كرده: 
»تشكیل شوراي عالي اكران جهت رسیدگي به عملكرد كارگروه 
اكران و نظارت بر اكران عادلانه و ايجاد تنوع در نمايش فیلم ها، با 
حضور معاون نظارت و ارزشیابي سازمان امورسینمايي و سمعي 
و بصري« است يا بند ديگري كه در آيین نامه به چشم مي خورد، 
»تشكیل كمیته انضباطي نمايش به منظور نظارت دقیق برعملكرد 
دفاتر پخش فیلم و سینماها جهت پیشگیري از تخلفات احتمالي« 
است. در ضمن سازمان سینمايي اعلام كرده در آيین نامه جديد 
» مسئولیت پذيري بیش��تر معاونت نظارت و ارزشیابي در حوزه 
نمايش و نظارت بر اك��ران عادلانه فیلم ها« را ب��ه دنبال خواهد 
داشت. با اعلام شرايط جديد اكران مي شود گفت كه حداقل روي 
كاغذ مي توان انتظار داشت در سال آتي، رقابت فیلم هاي سینمايي 
براي اكران منجر به فاجعه اي كه امسال شاهد آن بوديم، نمي شود. 
امسال به خاطر سیاستگذاري غلط و برنامه ريزي يك سويه براي 
اكران ها، شاهد آن بوديم كه در نیمه دوم سال تعداد زيادي فیلم 

در يك بازه كوتاه اكران شد.

    خبر


